
کریدور جنوب - شمال؛ مزیتی برای همه 
کشورهای منطقه

راه اندازی کریدور به منظور همکاری های مشترک و 
چندجانبه با کشورهای همسایه برای دسترسی سریع تر 
به بازارهای جهانی و فرامنطقه ای همواره مورد توجه قرار 
داشته است. به همین منظور کریدوری که ایران- هند 
و ارمنستان آن را دنبال می کنند هنوز جذابیت و صرفه 
اقتصادی دارد و بسیاری از کشورهای پیرامون و منطقه از 
سال های پیش خواهان ایجاد آن بوده اند. در روزهای اخیر 
براساس اعلام وزارت خارجه ارمنستان نشستی سه جانبه 
با حضور معاونان و دستیاران مختلف در وزارتخانه های 
خارجه 3 کشور ایران، هند و ارمنستان در ایروان برگزار 
شد که عمدتا بر مسائل اقتصادی و کانال های ارتباطی 
منطقه ای متمرکز بود. سیدرسول موسوی، مدیر کل غرب 
آسیا وزارت خارجه کشورمان که در این نشست حضور داشت 
پس از آن در توئیتی اعلام کرد که کریدور شمال- جنوب و 
چگونگی اتصال چابهار و ارمنستان به هند از طریق جاده ها 
و خطوط ریلی مهم ترین محور گفت وگوها در این نشست 
سه جانبه بوده است. براساس گزارش مرکز پژوهش های اتاق 
بازرگانی ایران که اخیرا منتشر شده همکاری های اقتصادی 
توان بالایی برای کاهش تنش های سیاسی دارند در همین 
راستا با توجه به اختلاف هایی که اخیرا میان ایران و جمهوری 
آذربایجان بروز کرد، یکی از موارد مطرح شده از سوی دولت 
باکو این بود که درصدد است کریدورهای جدیدی را برای 
دسترسی به نخجوان ایجاد کند در حالی که کارشناسان 
معتقد هستند در صورت ایجاد کریدور جدید در این منطقه 
عملا دسترسی ایران به اروپا از طریق ارمنستان مسدود خواهد 
شد. البته به رغم تنش های سیاسی گاه و بیگاه در روابط ایران 
و جمهوری آذربایجان اما دو کشور رشد 3۰ درصدی تجارت را 
تجربه کرده و همکاری ها در امور ترانزیت نیز بی سابقه ارزیابی 
شده است. باید در نظر داشته باشیم هر کدام از کشورهای 
ایران - هند و ارمنستان قطعا اهداف و راهبردهایی را از ایجاد 
کریدور جدید در منطقه دنبال می کنند. ضمن این که شرایط 
هند هم مشخص است این کشور از آنجا که پاکستان به عنوان 
رقیبش با جمهوری آذربایجان ارتباط دارد تمایل چندانی 
برای گسترش همکاری ها در این زمینه با آذربایجان ندارد. 
طبیعی است که این کریدور برای هند ظرفیت های بالقوه ای 

را در گسترش همکاری های اقتصادی و تجاری دارد.

   همکاری راهبردی سه جانبه ایران، هند و ارمنستان
سیدمحمدرضا دماوندی، کارشناس مسائل قفقاز نیز در 
این باره معتقد است: کریدور جنوب به شمال که اخیرا در 
ایروان بر راه اندازی آن تاکید شد از گذشته مطرح بوده و 
مساله تازه ای نیست و در صورتی که این کریدور ایجاد شود 
طبیعتا تمام کشورهای پیرامون از آن بهره مند می شوند و 
شاخه های مختلف پیدا می کند. وی در عین حال با انتقاد از 
تاخیر در اجرای این کریدور اظهارداشت: کشورهای منطقه از 
جمله قطر و حتی کشورهای آسیای مرکزی به شدت دنبال 
راه اندازی کریدور جدید هستند اگر ما سریع تر در این زمینه 
اقدام می کردیم شاید ترکیه به سمت ایجاد کریدور از بندر 
بصره نمی رفت. این کارشناس مسائل قفقاز همچنین بیان 
کرد که اگر راه های داخلی ارمنستان تکمیل شود طبیعتا 
شرکت های حمل ونقل ترجیح می دهند از جاده های ارمنستان 
که راه را کوتاه تر می کند استفاده کنند که برای آنان با صرفه 
است. براساس گزارش های منتشر شده این کریدور سالانه 
حدود ۲۵۰ میلیارد دلار محصولات هندی و آسیای شرقی 
را به اروپا ترانزیت می کند و پیش بینی شده سهم ایران در 
ترانزیت کالا حدود ۴ درصد و تولید حدود ۱۵ درصد باشد. 
کارشناسان معتقد هستند رفع موانع و توسعه همکاری های 
دوجانبه با کشورهای آسیای مرکزی باید در اولویت باشد. هر 
چه به میزان همکاری با کشورهای شرق دریای کاسپین افزوده 
شود و از این بازی برد- برد متنفع شوند از میزان و شدت علاقه 
به همکاری با ترکیه کاسته خواهد شد، در این راه دسترسی 
به خلیج فارس و ارتباط با هند برای کشورهای فوق یک امتیاز 
طلایی محسوب می شود که باید از آن به درستی استفاده کرد. 
بنابراین در همین راستا باید فعال سازی چابهار به طور جدی 
پیگیری شود و از ظرفیت های اقیانوس هند و نیاز کشورها به 
منظور دسترسی به دریا استفاده کرد. ضمن این که تسریع در 
تکمیل جاده های ارتباطی به خودی خود می تواند شرکت های 
حمل ونقل را برای استفاده از راه های جدید ارتباطی ترغیب 
کند. همچنین میزان وابستگی ایران به استفاده از راه های 
ارتباطی ترکیه و جمهوری آذربایجان کم شده و موقعیت 

کشور در بخش جنوبی ارمنستان مستحکم خواهد شد.

آرمان ملی- احسان اسقایی: بالاخره 
صدای متفاوتی از رسانه ملی بلند شد. دوشنبه 
شب شبکه افق دو اقتصاددان با مبانی فکری 
متفاوت را به برنامه »جهان آرا« دعوت کرد تا 
شاید از این طریق بتواند باردیگر تئوری های 
اقتصاد آزاد را بر خاک نشانده و اقتصاد دولتی را در 
چشم هواداران رسانه ملی برجسته کند، اما آنچه 
نیت رسانه ملی بود، رخ نداد و موسی غنی نژاد، 
استاد برجسته اقتصاد توانست ناگفته هایی را از 
این دریچه بازگو کند. سخنان او در مناظره با 
مسعود درخشان مورد توجه رسانه های دیداری 
و شنیداری قرار گرفت و به نقل محافل خبری و 
شبکه های اجتماعی تبدیل شد. غنی نژاد در این 
مناظره گفت: زمانی که در ایران انقلاب شد جریان 
غالب آن چپ گرایی بود و انقلابیون هم کاملا متأثر 
از این تفکرات بودند.  اندیشه های دکتر شریعتی 
در جای جای قانون اساسی دیده می شود؛  شهید 
بهشتی و بنی صدر  هم نقش مهمی در تدوین 
قانون اساسی داشتند. اساس اقتصادی قانون 
اساسی جمهوری اسلامی کاملا متأثر از تفکر چپ 
بود. نویسندگان قانون اساسی تحت تأثیر چپ ها 
بودند. حضرت امام)ره( مملکت را از دست چپی ها 
نجات داد. اگر امام)ره(نبود کشور ما به کامبوج 
دوم تبدیل می شد، چون فقیه بودند و می دانستند 
اسلام نمی تواند با مالکیت خصوصی مخالف باشد. 
    بالارفتن از سفارت بدون اذن امام)ره(

غنی نژاد در بخشی دیگر از مباحثه علمی بیان 
داشت: مصدقی های چپ، اول انقلاب سفارت 
آمریکا را  تسخیر کردند.دانشجو هایی که از دیوار 
سفارت رفتند بدون اطلاع امام این کار را کردند. 

ذینفع  این مسئله شوروی بود.
    ماجرای تسخیر سفارت از زبان یک 

دانشجوی خط امام
هرچند غنی نژاد کوشید در این مباحثه اقتصاد 
فعلی ایران را به زعم خود اقتصادی رفاقتی و نه 
آزاد نشان دهد اما سخنان او در ارتباط با تسخیر 
سفارت آمریکا و عدم در جریان بودن امام)ره( 
از ماجرای تسخیر سفارت به شدت بیشتری 
برجسته شد. »آرمان ملی« برای بررسی این 
ادعا با محمد نعیمی پور از دانشجویان پیروی 
است.  پرداخته  گفت وگو  به  امام)ره(  خط 
مهندس نعیمی پور گفت: آقای غنی نژاد درست 
می گوید امام)ره( قبل از تسخیر سفارت آمریکا 
در جریان ماجرای تسخیر نبود! نعیمی پور در 
ادامه ماجرای تسخیر سفارت را بازگو کرد و 
افزود: ابتدا قرار بر این بود که یک راهپیمایی به 
مناسبت ۱3 آبان از خیابان بهار تا مقابل دانشگاه 
تهران توسط دانشجویان برگزار شود اما یک 
هسته از دانشجویان تصمیم گرفته بودند که 
ماجرای تسخیر سفارت را رقم بزنند. این حلقه 
از سایردانشجویان خواستند که در برابر سفارت 

آمریکا تجمع کنند و گروهی که در جریان بودند 
زنجیر در سفارت را شکستند و وارد سفارت 

شدند.
   با این حساب تنها یک گروه خاص از 
دانشجویان در جریان تسخیر سفارت قرار 

داشتند؟ 
اگر فردی اعلام می کرد که قصد دانشجویان 
گرفتن سفارت است، به طور یقین با آن ها برخورد 
می شد و جلوگیری صورت می گرفت و اجازه این 
کار داده نمی شد لذا موضوع ورود به سفارت 
کاملا در نزد بچه هایی که دانشجویان را رهبری 
می کردند؛ کاملا محرمانه مانده بود. حلقه دیگری 
که قرار بود مسئولیت داشته باشند یک روز قبل 
از ۱3 آبان توجیه شدند. در مرحله بعد این افراد 
دوستان خود را که کاملا می شناختند و اطلاع 
داشتند که مواضع آنها به هم نزدیک است مطلع 
کردند که قصد دارند یک راهپیمایی از سمت 

خیابان بهار به سمت دانشگاه تهران انجام دهند.
    یعنی یک هماهنگی هم بین حلقه اصلی 

و یک حلقه عملیاتی صورت گرفته بود؟ 
بله، برخی از دوستان اعلام کردند زمانی که 
در سفارت باز شود همه دانشجویان وارد سفارت 
خواهند شد. پس باید به گونه ای عمل کنیم که 
اطلاع داشته باشیم کدام از دانشجویان با حلقه 
اصلی همراه بوده یا نبودند. از این رو یک عکس 
فتوکپی شده امام)ره( را به افراد خودی دادند تا 
هنگام ورود به سفارت افراد اصلی مشخص شوند. 
بعد از ورود به سفارت هم در نیم ساعت اول تمام 
دانشجویانی را که عکس امام بر سینه نداشتند را از 
محوطه سفارت خارج کردند. به این ترتیب تعداد 
مشخصی در حیاط سفارت ماندند که تعداد آ نها 

مشخص است.
   دانشجویان خط امام )ره( واقعا قصد 
گروگانگیری کارمندان سفارت را داشتند؟ 
ماجرا این بود که دانشجویان قصد داشتند یک 
دیواری دور ساختمان اصلی سفارت ایجاد کنند 
و دانشجویان در آنجا اعتراض کنند که بازتاب 
خبری گسترده ای هم پیدا می کرد. همه برنامه 

همین بود.
   پس چرا به داخل ساختمان اصلی 

سفارت رفتند؟ 
نیرو های حفاظتی سفارت که از نیرو های 

نظامی ارتش آمریکا بودند، اسلحه به سمت بچه ها 
گرفتند و باعث ایجاد هیجان عجیبی در بین 
دانشجویان شدند و به رغم اینکه برنامه ای برای 
ورود به داخل سفارت نبود، با تلاش بسیار زیادی 
یکی از پنجره های حفاظتی زیر زمین ساختمان 
مرکزی کنده شد و ورود به سفارت صورت گرفت. 
البته قصد آمریکایی ها تهدید و هشدار بود قصد 
کشتن نداشتند گاز اشک آور زدند. کارمندان 
وزارت خارجه که در دفاتر خود حضور داشتند 
به گروگان گرفته شدند اما کارمند های بخش 
CIA در یک بخشی از ساختمان که با یک در 
گاوصندوقی جدا می شد، حدود ۵ الی ۶ ساعت 
ماندند و اسناد CIA را نابود کردند که به طور 
اتفاقی عده ای از دانشجویان فهمیدند که پشت 
دیوار خبر هایی است که آنها را هم از آن اتاق 
حفاظت شده خارج کردند اما بخش عمده ای از 

اسناد CIA نابود شد.
    مسئولان از جمله امام چگونه در 

جریان این اقدام قرار گرفتند؟ 
تعدادی از دانشجویان موظف شده بودند بعد 
از اینکه سفارت به تسخیر درآمد در مرحله بعد 
مسئولان و بزرگان انقلاب را در جریان این اقدام 
قرار دهند! و به آنان اطلاع دهند که افرادی که 
وارد سفارت شده اند اولا مسلمان هستند دوم 
این که با مسیر انقلاب همراه هستند و سوم 
هم این که پیروی امام خمینی)ره( هستند. 
افرادی که به مسئولان مراجعه می کردند به آنها 
اطمینان می دادند که این دانشجویان با مجاهدین 
خلق)منافقین( یا مارکسیست ها ارتباطی ندارند و 
افراد مذهبی دانشگاه هستند. یک گروه به مجلس 
خبرگان مراجعه کردند که در آن زمان آن مجلس 
بر روی قانون اساسی کار می کردند که با مرحوم 
هاشمی، بهشتی و آقای منتظری دیدار کردند. 

این اقدام توسط آقای دادمان صورت گرفت و 
به آنها اصل موضوع را انتقال دادندکه احساس 
خطر نشود که اقدامات از سوی جریانات وابسته 
به اروپای شرقی و شوروی است. همچنین آقای 
موسوی خوئینی ها که نماینده امام در دفتر 
تحکیم بودند و در جریان هم امور قرار داشتند با 
دفتر امام تماس گرفتند و به حاج احمدآقا اعلام 
کردند افرادی که وارد سفارت شدند نزدیک به 

امام و انقلاب هستند.
   واکنش حاج احمد آقای خمینی به این 

خبر چه بود؟ 
حاج احمدآقا خود به سفارتخانه مراجعه کردند 
و در آن زمان اطراف سفارتخانه بسیار شلوغ بود 
به طوری که مجبور شدند نردبان روی دیوار قرار 
دهند تا حاج احمد خمینی داخل سفارت شوند. 
احمدآقا بعد از اینکه اطمینان پیدا کرد که سفارت 
توسط مارکسیست ها تسخیر نشده به امام مراجعه 
کردند و گزارش این اقدام را به امام )ره( دادند. 
امام هم حمایت کردند و اعلام کردند که تسخیر 

سفارت آمریکا انقلاب دوم بود. 
   اینکه شما می گوید و خبری که اعلام 
می کند سفارت آمریکا توسط چپ ها و 
مارکسیست ها تسخیر شد در تنافض است؟ 
حدود ۱۰ الی ۱۵ روز قبل سفارت آمریکا 
توسط چریک های فدایی خلق مورد تهاجم قرار 
گرفتند که نیرو های نظامی آنها را خارج کرده 
بودند. پس از اینکه گروه های چپ مارکسیستی 
که احساسات ضدامپریالیستی داشتند و قصد 
داشتند در فضای بی ثبات آن موقع خود نشان 

دهند، اینگونه نبود.
از تسخیر  بعد  دانشجویان     هدف 

سفارت چه بود؟ 
برنامه ای که دانشجویان تدارک دیده بودند 
این بود که حداکثر دو روز سفارتخانه را در  دست 
خود بگیرند اما بعد از اینکه امام موضع گرفتند 
دانشجویان هم برنامه ای نداشتند که آن اقدام 
اولیه را دنبال کنند لذا بعد از صحبت های امام 
دانشجویان کار خود را محافظت از گروگان ها قرار 
دادند و چون احتمال می دادند به علت بحث هایی 
که پیرامون جنگ سرد وجود داشت؛ هواداران 
شوروی بخواهند به گروگان ها آسیب برسانند. 
از این رو دانشجویان همت خود را درحراست 
از گروگان ها قرار دادند که مسیر اولیه تغییر 
نکند از این رو بنده به شخصه معتقدم اقدام 
دانشجویان تنها دانشجویی بود بعداز آن ماجرای 
نقش  که  شد  مرحله ای  وارد  گروگانگیری 

دانشجویان در آن اندک بود.
   موضع مرحوم بازرگان با وجود اینکه 
دولت انقلابی آن زمان بودند چرا مخالفت 

با تسخیر سفارتخانه بود؟ 
مسئولیت قانونی دولت موقت همان موضع 
آقای بازرگان بود چرا که اگر دولت در جریان 
مسئولت  چون  می کرد  مخالفت  قطعا  بود 
وزارت خارجه با دولت بود و دولت باید حافظ 
سفارتخانه ها می بود. دانشجویان بعد از تسخیر 

سفارت هم با دولت رایزنی نکردند.
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گــــزارش

وزیر روحانی در کابینه رئیسی 
وزیر روحانی در کابینه رئیسی سِمَت گرفت. وزیر 
جهادکشاورزی کابینه روحانی مامور تدوین سند جامع توسعه 
اقتصاد دانش بنیان غذا و کشاورزی در دولت رئیسی شد. 
روح ا... دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری طی حکمی کاظم خاوازی، وزیر 
سابق کشاورزی را به عنوان دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان 
غذا و کشاورزی این معاونت منصوب کرد. خاوازی ماموریت 
دارد که سند جامع با رویکرد توسعه زیست بوم نوآوری، فناوری 
و توسعه بازار اقتصاد دانش بنیان در حوزه غذا و کشاورزی و 
کاهش وابستگی در این حوزه را تدوین کند. معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری اقدام به ایجاد 

»توسعه  جدید  ستاد 
اقتصاد دانش بنیان غذا 
و کشاورزی« با هدف 
حمایت از فعالیت های 

دانش بنیانی در حوزه 
کشاورزی و امنیت غذایی 

و تحقق برنامه های آتی 
دولت کرده است. 
خاوازی عضو 

فرهنگستان 
علوم ایران 

است. 

ویــژه

ذره بین

 بازخوانی موضع  امام)ره( درباره تسخیر سفارت آمریکا در گفت وگو با
 محمد نعیمی پور به بهانه سخنان اخیر موسی غنی نژاد در سیما:

آرمان ملی– مطهره شفیعی: سیاست در ایران با فراز و فرودهای 
زیادی همراه است و برخی سیاستمداران دچار حواشی و تغییراتی  
می شوند. بخشی از سیاستمداران با شرایطی مواجه شده که مجبور به 
خداحافظی از این حوزه می شوند و برخی دیگر سکوت اختیار می کنند 
تا حواشی تمام شود. حزب موتلفه سال هاست که به عنوان یک حزب 
قدیمی و دارای صبغه اخلاقی فعالیت می کند اما آنچه در دهه اخیر 
رخ داد سبب توجه افکارعمومی به فرزندان اعضای موتلفه شده است؛ 
فرزندانی که گاهی اقداماتشان چندان تشابهی با پدر ندارد. در ادامه به 
بررسی دیدگاه ها و روزگار فرزندان تعدادی از اعضای موتلفه پرداخته 

شده است.
   از شهید مطهری تا شهید رجایی

فرزندان شهید رجایی از فرزندان دیگر اعضای نخست هیات های 
موتلفه که بعدا حزب موتلفه شد، زندگی ساکت تری دارند و هیچگاه 
تمایل به حضور در قدرت نداشتند. جمیله، حمیده و کمال فرزندان 
شهید رجایی هستند. کمال آقازاده نیست. پست دولتی ندارد. 
از سهمیه فرزند شهیدی استفاده نکرده، در جنوب تهران مغازه 
دارد. جمیله رجایی هم تعریف می کند: به پدرم می گفتیم ماشین 
بخریم. پدرم می گفت: همه این ماشین های داخل خیابان، مال 
ماست. نه اینکه نمی توانستیم بخریم، بلکه پدرم نمی خواستند. 
می گفت: آدم این پول را به دیگران کمک کند، ثوابش بیشتر 

است. شهید مطهری از قدیمی ترین شخصیت های تاثیر گذار بر 
موتلفه بود و علی، محمد، مجتبی، فریده، وحیده، حمیده و سعیده 
فرزندان ایشان هستند. در میان این فرزندان علی و محمد بیش 
از سایرین شناخته شده هستند. اگر چه هر دو اصولگرا بودند اما 
نوع اصولگرایی علی با محمد فرق داشت. محمد هم به تدریج 
ازاصولگرایی دلواپسانه فاصله گرفت. »شهید سیدمحمد بهشتی« 
دیگر شخصیت تاثیرگذار موتلفه بودند که دارای ۴ فرزند به نام های 
سیدعلیرضا و سیدمحمدرضا و ملوک السادات و محبوبه سادات 
هستند. سیدعلیرضا حسینی بهشتی، عضو هیأت علمی دانشکده  
علوم انسانی دانشگاه تربیت مدرس و سیدمحمدرضا حسینی 
بهشتی دیگر فرزند او، دانشیار فلسفه دانشگاه تهران و عضو پیوسته  
فرهنگستان هنر بود. علیرضا پسر کوچک خانواده است و روز 
شهادت پدر ۱۹ ساله بوده اما حالا سال هاست که با سرپا نگه داشتن 
بنیاد نشر آثار و اندیشه های شهید بهشتی سعی در اشاعه اندیشه ها 

و افکار پدر دارد. 
   از پسر میرسلیم تا پسر رفیق دوست

آشناترین فرزند موتلفه ای برای نسل امروز مهدی، فرزند مصطفی 
میرسلیم است که تیرماه سال گذشته انتشار خبری درباره او سبب 
تعجب شد. مصطفی میرسلیم، نماینده تهران در مجلس شورای 
اسلامی درخصوص ماجرای بازداشت پسرش به اتهام همکاری با 

منافقین گفت: »مهدی را ظاهرا پس از دو سال مراقبت، در تیرماه 
۱3۹۸ بازداشت و در بهمن ۱3۹۸ به اتهام اقدام علیه امنیت ملی 
به پنج سال حبس محکوم کردند که پس از درخواست تجدیدنظر و 
قطعی شدن حکم در بهمن ۱3۹۹ به زندان اوین برده شد. منافقین 
با شناسایی و سوء استفاده از نقطه ضعف مهدی او را شکار کرده و به 
دام انداخته و سعی کردند از او اطلاعاتی به دست بیاورند که البته 
چون او فاقد هرگونه اطلاعات طبقه بندی شده بوده، موفقیتی جز به 
دام انداختن او به دست نیاوردند.« زمانی که فرزند میرسلیم بازداشت 
شد، او گفت: این نقطه افتخار ماست که اگر بچه ما را هم بگیرند 
دخالت نمی کنیم و می گوییم قانون کار خودش را کند. چنین 
مصیبتی خیلی رنج دارد و آدم باید تسلی بدهد. محسن رفیقدوست، 
عضو دیگر موتلفه است. آنگونه که خودش قبلا گفته بود ۴ فرزند از 
۶ فرزندش ابتدا با او کار کرده اند. او سال ۹7 در مصاحبه گفته بود که 
»سه پسرش در شرکت های خصوصی فعالیت می کنند؛ یکی دنبال 
راه اندازی کارخانه ای در جنوب کشور بود که فعلا بیکار است! یک پسر 
دیگر او چند فروشگاه اجاره ای لباس ورزشی و فکر کار جدیدی است. 
یک پسر دیگر هم در کارخانه عطر بیک سهامدار است. از میان پسران 
رفیقدوست، یاسر رفیقدوست بیش از همه شناخته شده تر بود؛ او به 
سمت فوتبالیست ها رفت و مدتی هم در سمت معاونت اقتصادی 

شورای مرکزی اتحادیه باشگاه های فوتبال ایران فعالیت کرد.

مردان اقتصاد و سیاست، میدان را به جوانان نمی دهند

»نه« موتلفه به بازنشستگی
      بررسی رزومه یک حزب قدیمی: از شهادت بنیانگذاران تا بیزینس برخی آقازاده ها 

 تجارت بین ایران و عربستان 
آغاز شده است

 گشایش های روابط
 تهران -  ریاض

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به توافق تهران و ریاض برای از سرگیری 
روابط، از آغاز تجارت بین ایران و عربستان 
خبر داد. »سیدرضا فاطمی امین« با اشاره 
به توافق ایران و عربستان برای از سرگیری 
روابط بین دو کشور گفت: با توجه به این 
موضوع ورود کالاهای ایرانی به عربستان 
در دستور کار است. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت اضافه کرد: البته این بحث نیازمند 
توضیحات مفصلی است اما با شروع تجارت 
بین ایران و عربستان، همکاران ما در وزارت 
صمت فرآیند صادرات کالا را آغاز کرده اند. 
مارتین گریفیتس، معاون دبیرکل سازمان 
علی اصغر  با  بشردوستانه  امور  در  ملل 
خاجی، مشاور ارشد وزیر خارجه در امور 
ویژه سیاسی دیدار کرد. طرفین در این 
دیدار آخرین تحولات منطقه به خصوص 
گشایش روابط میان ایران و عربستان 
سعودی، مشکلات بشردوستانه در سوریه 
و یمن و همچنین چشم انداز صلح در منطقه 
را مورد بحث و گفت وگو قرار دادند. خاجی 
با اشاره به استقرار امنیتی و سیاسی موجود 
در سوریه، مشکلات اقتصادی و وضعیت 
بحرانی انسانی در سوریه به خصوص پس 
از زلزله اخیر را مهم ترین معضل این کشور 
دانست و بر لزوم افزایش و تسریع انتقال 
کمک های بشردوستانه در سطح منطقه ای 
و بین المللی تاکید کرد. وی در رابطه با 
یمن ضمن مثبت ارزیابی کردن مذاکرات 
اخیر در صنعا، اظهارداشت: بیش از ۲۰ 
میلیون یمنی نیاز فوری به کمک دارند و ما 
خواستار تعجیل مشارکت جامعه جهانی در 
مبارزه با مشکلات انسانی در یمن هستیم. 
مارتین گریفیتس نیز توافق اخیر ایران و 
عربستان سعودی در رابطه با از سرگیری 
روابط دو جانبه را دارای تبعات مثبت بر 
تحولات منطقه و پیشبرد روند صلح دانست 
و بر اهمیت مشارکت و همکاری کشورهای 
منطقه در تامین نیازهای بشردوستانه مردم 

سوریه و یمن تاکید کرد. 

   ابهامات یک میانجیگری
درباره میانجیگری چین در روابط ایران و 
عربستان موضوعات مختلفی مطرح است. 
این اولین بار نیست که دو کشور متخاصم 
کشور  میانجیگری  خلیج فارس  منطقه 
ثالثی را پذیرفته اند. اما همه تلاش های 
است.  بن بست رسیده  به  قبلی همواره 
پایگاه اوراسیاتایمز با طرح این مساله به 
تحلیل این آشتی پرداخت و نوشت: اولین 
چیزی که میانجیگری را از تلاش های قبلی 
متمایز می کند این است میانجی یک کشور 
کوچک یا غیرمتعهد نیست. چین امروز یک 
قدرت اقتصادی و نظامی است. جدای از 
آن، چین بزرگ ترین واردکننده نفت از دو 
کشور نفت خیز منطقه خلیج فارس است. 
همچنین سرمایه گذاری های قابل توجهی در 
هر دو کشور انجام داده است، بنابراین نفوذ 
خود را به طور موثر گسترش داده است. این 
مقاله می افزاید: اگر بخواهیم به زبان روابط 
بین الملل صحبت کنیم، گفته می شود که 
پس از کاهش نفوذ آمریکا در خاورمیانه، 
چین زیرکانه برای پرکردن خلأ حرکت 
کرد. کاهش نقش آمریکا در تأثیرگذاری بر 
سیاست خارجی عربستان فرصتی را برای 
میانجی ها ایجاد کرد تا حداکثر همکاری را 
با ایران داشته باشند. خلأ آشکار آمریکا در 
چشم انداز سیاسی خاورمیانه، شک و تردید 
تهران را نسبت به این موضوع برطرف کرد 
که ردپای واشنگتن در عربستان به معنای 
حمایت سیاسی و روانی از قدرت دولت 
اسرائیل است. این امر سبب تغییر در سیاست 
خارجی ایران شد. در ادامه آمده است: ریاض 
همچنین میزبان یک هیات حماس برای 
آشتی بود. چند سال پیش، عربستان سعودی 
به اتهام ارتباط نزدیک با جنبش اسلامی 
اخوان المسلمین، حماس را تحت فشار 
گذاشت. پادشاهی سعودی این جنبش 
را رقیب خطرناکی می داند. در سال های 
اخیر، آمریکا و اسرائیل عربستان سعودی را 
تحت پیمان ابراهیم به عادی سازی روابط 
با اسرائیل وادار کرده اند اما عاملی که مانع از 
مذاکرات مثبت برای توافق می شود این است 
که ریاض میزبان هیات حماس و پس از آن 
محمود عباس، رهبر تشکیلات خودگردان 
فلسطین در کرانه باختری خواهد بود که 
حل این مساله تا حدودی دشوار است. 
اوراسیاتایمز درباره بیانیه سه جانبه ای که 
در ۱۹ اسفندماه ۱۴۰۱ در پکن منتشر شد، 
نوشت: اهمیت آن در این است که جدا از  
اختلاف نظر شیعه و سنی، اختلافات قومی 
فرهنگی و رقابت برای برتری منطقه ای دو 
کشور در دو جهت مخالف حرکت کردند. 
نزدیک به دو سال جلسات محرمانه ای 
توسط دوطرف تحت ابتکار چین در عراق و 
عمان برگزار شد. این یک اقدام دیپلماتیک 
در سطح بالا بود که در آن بحث ها فراتر 
از تمایزات سنتی فرهنگی و فرقه ای بود. 
این مساله برای دیگر نقاط خاورمیانه که 
سال هاست درگیری ها در آن جریان دارد، 

اهمیت زیادی دارد. 

غنی نژاد:
تسخیر سفارت آمریکا بدون 

اطلاع امام)ره( بود

محمد نعیمی پور از دانشجویان خط امام:
بعد از تسخیر سفارت  آمریکا موسوی خوئینی ها، امام را در جریان 

تسخیر سفارت قرار داد
چپ ها و مارکسیست ها نقشی در تسخیر سفارت نداشتند

احمدآقا برای بررسی ماجرای سفارت با نردبان از دیوار سفارت بالا رفت
دولت موقت حق داشت با تسخیر سفارت مخالفت کند


